	論文中文摘要：
	這篇論文的主要目的為探討泰國內外向外人直接投資決定因素。就東南亞國家討論，泰國總體環境與政策支援外人投資的國家。自從1988年到現在泰國一直是外人直接投主要目的地國之一。外商直接投資扮演泰國的經濟發展與增長的重要角色，且代表了全球化的發展的基石。隨著全球化的重要性，泰國的對外直接投資(OFDI)已在2003-2011期間迅速增加。這項研究的目的是調查的泰國內向及外向外直接投資的主要決定因素，並運用縱橫資料模型(panel dynamic model)分析以確定哪些因素有顯著影響了泰國的內向和外向直接投資。本論文的研究對象分為泰國內向外向外人直接投資，探討泰國與五個主要外國直接投資合夥國（日本，香港，荷蘭，新加坡和美國）之間的外國直接投資。對於泰國內向外人直接投資的研究期間為1997至2014年、外向外人直接投資的研究期間為2004年至2014年。研究結果發現泰國市場規模（相對人均國內生產總值）和泰國的開放性，相對的國家研發密集度和雙邊貿易協定對泰國內向及外向外人國直接投資的決定為正面影響。市場規模及泰國對內的外商直接投資的最主要因素。而泰國對外直接投資的最重要因素是雙邊貿易協定。然而相對工資與地理距離對泰國的內向和外向FDI有影響的作用。此些實證結果有利與投資人與政府相關單位擬定泰國內外向外人直接投資之措施與政策制定之參考。

	論文外文摘要：
	Foreign direct investment (FDI) has played an important role in Thailand’s economic growth and development. Since 1988-1990, Thailand has been a major destination for FDI. However, the outward FDI has increased rapidly during 2003-2011. Thailand has transformed herself into net exporter of direct investment in 2011 despite starting as a net importer. Thailand has entered the re-emerging stage of outward FDI (OFDI) since 2003 and this increase in outward FDI tends to continue in the future. The aim of this study is to investigate the main determinants of Thailand’s inward FDI (IFDI) and outward FDI and apply a panel data model to identify which determinants have significantly affected Thailand’s IFDI and OFDI. We consider FDI flows between Thailand and five of its FDI partners (Japan, Hong Kong, the Netherlands, Singapore and the United States) over the period 1997-2014 for IFDI and 2004-2014 for OFDI. Regarding the determinants of Thailand’s IFDI and OFDI, market size (relative per capita GDP) and Thailand’s openness, relative R&D intensity and bilateral trade agreements have positive effects on FDI decisions for both inward and outward FDI. Relative wages and geographical distance have opposite effects on Thailand’s inward and outward FDI. Specifically, our empirical results indicate that market size is the most important determinant of IFDI flows into Thailand while the most important determinant for Thailand’s OFDI is bilateral trade agreements. Hopefully, our empirical results may provide investors and policymakers with guidance for making appropriate investment decisions.


